
GU COLECTIUUL 
TERTRULUINOTIONAL 
DIN CRRIOVR 

upa un obicei devenit tradiţie, ultima zi a trecerii Teatrului Natio
nal din Craiova prin Bucureşti s-a încheiat cu o intîlnire în jurul 

redacţionalei „mese rotunde". Discuţia a reunit critici de teatru, activişti ai Consi-
liului teatrelor şi, bineînţeles, regizorii şi actorii din colectivul craiovean. 

Doi tineri din Verona, Răzvan şi Vidra, A douàsprezecea noapte, Mirele fu-
rat şi Năpasta — iată premisele în jurul cărora vorbitorii au căutat să descijreze 
problemele de bază ale muncii creatoare din acest teatru, concluziile, căile viitoare 
ce se cer a fi abordate. 

REPERTORIUL ŞrPOZIŢIA TEATRULUI FAŢĂ DE CONTEMPCRANEITATE 

FLOUJAN NICOLAU : 
Asupra problemei repertoriului pe care ni 1-a înfăţişat teatrul craiovean, t re-

buie să insistăm în mod deosebit. Am văzut mai multe piese clasice şi o singurà 
piesă contemporană : Mirele jurai. Evident, în repertoriul teatrului, la sediu, exista 
şi al te piese contemporane. Dar acest turneu reprezintă ceea ce a crezut teatrul că 
a realizat mai bine, mai deplin. înseamnă deci şi că atenţia, eforturile, preocupă-
rile teatrului au fost îndreptate spre realizarea acestor spectacole, cu care s-a şi 
socotit că e potrivit să se deplaseze în Capitală. 

Dacă analizăm turneul din punct de vedere strict al repertoriului, ajungem 
la concluzia că orientarea sa spre contemporaneitate este... „clasică". Ne-a fost pre-
zentală o singură piesă romînească de actualitate. (Aici teatrul a re meritul că a lu-
crat cu doi debutanţi , care au abordât o problemâ actuală.) 

Este pozitiv faptul că Teatrul National din Craiova, secretariatul l i terar — 
tov. Petre Dragu — au lucrat şi au introdus în repertoriu piesa Mirele jurat. Dar 
a considéra că obţinerea unor astfel de piese poate să constituie singura preocu-
pare a teatrului în ceea ce priveşte valorificarea prin spectacol a dramaturgiei noa-
stre originale ai' fi o greşeală. Teatrul National din Craiova nu ne-a prezentat, nici 
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în acest turneu şi nici la sediu, piesele originale celé mai valoroase. Se pare că nu 
a existât această preocupare, ci numai credinţa că singurul rost al Teatrului Na
tional din Craiova este să promoveze neapărat numai piese aie unor autori debu-
tanţi, ceea ce reprezintă o direcţie unilaterală, insuficientă. 

Nu ni s-a înfăţişat, de altfel, nici vreo altă piesă contemporană reprezenta-
tivă din literatura altor ţări. Şi chiar în ceea ce priveşte piesele clasice, criteriul 
după care ele au fost montate, întelese, nu sugerează o perspective actuală ; mon-
tîndu-le, teatrul din Craiova nu s-a gîndit să sublinieze într-un fel sau altul ce 
contributie aduc ele, prin ecourile pe care le răsfrîng, prin „peisajul" lor dramatic, 
unor problème actuale, sau apropiate de actualitate. E limpede că şi în montarea 
unei piese clasice teatrul poate să exprime, plecînd de la ceea ce are epoca respec
tive mai semnificativ, un mesaj contemporan, elocvent şi astăzi spectatorilor nos-
tri. Din acest punct de vedere, mi se pare că orientarea teatrului spre contempo-
raneitate, aşa cum reiese din turneu, şi aşa cum reiese din toată activitatea sa, 
este deficitară. 

Cred că aceasta este o problemă serioasă şi fireşte că ea trebuie să fie în 
atenţia teatrului craiovean de aci înainte, eu mai mult simţ de răspundere. 
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Radu Nicolae (Launc») in »Doi tineri din 
Verona" de Shakespeare 

ANCA LEDUNCA: 

Şi pe noi, actorii craioveni, ne-ar 
pasiona să jucăm piese contemporane va-
loroase, eu un ardent mesaj, adresat pu-
blicului de azi. Mă gîndesc, de pildă, şi 
la unele poème dramatice, receptive sen-
sibilităţii spectatorului modem, în măsură 
să-1 mobilizeze. Pentru că uneori, proble-
mele pe care le ridică chiar unele specta-
cole clasice, cum se întîmplă eu Doi ti
neri din Verona, nu sînt acelea pe care le 
aşteaptă, în primul rînd, spectatorul. Pro-
blema selectării operelor clasice e deose-
bit de importantă. Şi, dincolo de acestea, 
omul din sală aşteaptă de la noi piese 
eu vibraţia majora a actualităţii — viaţa, 
preocuparile, idealurile sale, transfigurate 
artistic. 

PETRE DRAGU: 

în ultimele doua stagiuni, teatrul 
craiovean a avut şi o série de realizări 
interesante. M-aş referi la preocuparea de 
a juca „premiere pe ţară", de a îmbogăţi 
repertoriul eu puncte de vedere proprii. 
Din păcate, asa cum s-a semnalat aici, au 
existât lipsuri în ceea ce priveşte prezen-
tarea celor mai reprezentative lucrări ale 
dramaturgiei originale. S-au jucat, e drept, 
majoritatea pieselor lui Aurel Baranga, 
întreaga dramaturgie a lui Al. Mirodan, 
inclusiv piesele sale într-un act, etc. Nu 
s-a mers însă, din păcate, mai départe în 
această direcţie şi nu s-a jucat, de pildă, 
pe scena noastră nici o piesă de Dorel Do
rian, Paul Everac, V. Em. Galan. 

Sub aspectul legăturii teatrului eu 
sarcinile imediate aie regiunii, sîntem încă 
deficitari : n-am înfăţişat publicului acele 
piese care să vorbească despre viaţa ma
rilor întreprinderi socialiste, despre viaţa 
marilor şantiere. In regiunea noastră, se 
construieşte acum unul din marile obiec-
tive aie industriel noastre — combinatul 
chimie din Craiova, şi cred că spectato-
rilor de acolo, ca şi spectatorilor de la 
„Electroputere", ca şi minerilor de la Ro-
vinari, noi nu le înfăţişăm încă ceea ce ei 
aşteaptă de la un teatru national. 

Fără îndoială că celé spuse de tov. 
Nicolau sînt adevărate : dorinţa de a juca 
piese în premieră pe ţară, piese de debut, 
nu poate justifica lipsa de pe scena tea
trului a unor piese contemporane valo-
roase, evident mai bine scrise decit pie
sele de debut. 
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N1COLAE MUNTEANU : 

E limpede că, din alcătuirea reper-
toriului Teatrului National din Craiova 
(ţinind seama şi de ceea ce a fost ales 
pentru turneu, aşadar de ceea ce a fost 
socotit mai semnificativ), lipseste per
spective, actualităţii, piesa contemporană. 

De altfel, şi în realizarea comediei 
Mirele jurat s-au făcut simţite déficiente 
ale muncii creatoare, o lipsă de exigenţă 
in finisarea textului dramatic. Consecinţa 
a fost superficialitatea în tratarea caracte-
relor dramatice şi chiar în oglindirea ve-
ridică a realităţii. Aşa se explică de ce 
apare bagatelizat rolul membrilor de par-
tid în gospodăriile colective. E necesar ca 
secretariatul literar şi autorii să aduca sub-
stanţiale îmbunătăţiri textului. 

REGIE SI SCENOGRAFIE 

MIRCEA ALEXANDRESCU : 

Teatrul National din Craiova este 
unul dintre celé mai vechi teatre nationale 
aie ţării noastre. El este un leagăn de 
cultură, şi istoricul lui ne arată că pe aici 
s-au perindat mari valori scenice de la noi 
şi din străinătate, care au imprimat exis-
tenţei lui o culoare bogată. în lumina im-
portanţei lui ca vechi teatru national tre-
buie discutate realizările eu care s-a în-
fătişat azi la Bucureşti. Deci, exigenţa 
noastră trebuie să fie în funcţie de nivelul 
la care ar trebui să existe acest teatru 
national şi nu în functie de nivelul firesc 
al unui teatru care abia acum şi-ar începe 
activitatea. 

După părerea mea însă, turneul de 
la Bucureşti îţi lasă impresia de teatru 
de curînd înfiinţat, de teatru care nu re-
flectă o tradiţie de înaltă artă, care nu are 
bagajul unor încercări artistice de la care 
să pornească mai départe pe linia artei 
realismului socialist. Problemele teatrului 
craiovean ţin de toate sectoarele artei 
spectacolului, mai aies însă ele tin de 
munca de conducere, în măsura în care 
aceasta nu a izbutit pînă acum să creeze 
un climat de căutare şi de omogenizare a 
unui colectiv de talia unui teatru national. 

Personal, am fost în repetate rîn-
duri la Craiova, am asistat la unele încer-
cări interesante, care s-au destrămat însă, 
apoi, din păcate, fără să rămînă în ba
gajul de cunoştinţe şi de predispoziţii ar
tistice aie teatrului. 

în special, munca regizorală la tea
trul din Craiova — eu unele scurte eflo-
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Remns Comăncanu (Antonio) în „Doi tintri 
din Verona" de Shakespeare 

Vasile Albanezn (Speed) în „Doi tineri din 
Veiona" de Shakespeare 
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rescente —, se arată a fi deficitară. Spectacolele s-au desfăşurat adesea sub sem-
nul unor încercări actoriceşti de a se salva pe scenă „fiecare cum poate". Din spec
tacolele Teatrului National lipseşte adesea punctul de vedere fundamental al crea-
torului de spectacol faţă de text şi faţă de mesajul artistic-ideologic. Nu întîmplă-
tor, din această carenţă regizoralâ se pot desprinde şi altele care se manifesta în 
spectacolele Teatrului National din Craiova, ca, de pildă, caracterul eteroclit al 
trupei. Am asistat la spectacole lipsite de unitate stilistică şi uneori şi de meşteşug 
actoricesc. Este evident faptul că exista multe talente la Teatrul National din Cra
iova, dar preocuparea de a le înmănunchea într-un spectacol în care să existe un 
ton artistic unitar, din păcate, lipseşte. 

Trebuie să mai arăt că majoritaiea spectacolelor sînt covîrşite de o tendintă 
către divertisment. Nu se simte la originea lor o muncă în profunzime. De aceea, 
ele capătă contururi vagi, incerte şi se desfăşoară în limitele unor apariţii actori-
ceşti în care, în funcţie de talentul fiecăruia, se realizează sau nu personajul. 

Foarte carent mi s-a parut, de asemenea, capitolul scenografiei în spectacol. 
Iată, de exemplu, spectacolul Shakespeare, Doi tineri din Verona, care a adus, în 
calitate de colaboraton externi, şi scenograful, şi regizorul. Pe scenă a fost evi-
dentă lipsa unui punct de vedere comun. Cred că regizorul Vlad Mugur, care 1-a 
pus în scenă, nu s-a consultât eu scenograful asupra mobilului acestei montări ; 
Benedict Gănescu, un temperament artistic inclinât spre caricatura, a créât un de
cor aproape caricat, dintr-un punct de vedere, fată de care regizorul a reactionat 
aproape diametral opus, în sensul că nu a urmărit exploatarea unor sensuri sati-
rice, a unei comedii. Am asistat astfel la unele momente hamletiene într-un decor 
foarte comic. 

Despre scenograful teatrului din Craiova — Penişoară-Stegaru —, cred că 
trebuie să mai facă serioase eforturi artistice. In Răzvan şi Vidra am asistat la o 
simplă înjghebare scenicâ, care părea realizată eu mijloace din decorurile altor 
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piese, puse laolaltă ; la fel, la A douăsprezecea noapte — realizarea scenograficâ a 
a fost cu totul sub aşteptări. 

ANA MARIA NARTI : 

Mă opresc la spectacolul A douăsprezecea noapte. Si eu cred că în această 
reprezentatie s-a alunecat foarte mult spre genul revuistic, tendinţă care se pare 
că exista la teatrul craiovean şi care ajunge cîteodată chiar la accente vulgare, su-
părătoare. Este evident că Shakespeare este un autor viguros, un autor dotât cu 
umor popular, care „spune" foarte multe lucruri direct, nevoalat. Se pare că şi tra-
ducerea şi spectacolul au alunecat excesiv spre o série de vulgarităţi evident near-
tistice. Au fost şi unele realizări în acest spectacol : aceea a lui Constantin Sassu 
şi, mai ales, interpretarea lui I. Pavlescu. Dar au apărut şi multe prezenţe actori-
ceşti deficitare, cu accente vulgare, cum a fost aceea a interpretei subretei. Nu pu-
tem fi de acord cu acest fel de a-1 interpréta pe Shakespeare. Nu pentru că ar tre-
bui să înţelegem autorii clasici solemn, rigid, dar nu putem omite din text graţia, 
fantezia, delicateţea, poezia existentă în el, faţete care lipsesc din spectacolul 
craiovean. 

FLORIAN NICOLAU : 

In ce priveşte spectacolul lui Vlad Mugur, Doi tineri din Verona, 1-am apre-
ciat ca pe unul din spectacolele care au meritul de a se preocupa de reliefarea — 
cu acurateţe şi pricepere — a ideilor textului. 

Desigur că sînt şi lucruri discutabile : s-a pomenit aici de un dezacord între 
decor şi regie. Spectacolul poate fi interprétât astfel. Dar poate fi interprétât şi 
altminteri. Eu am înţeles, de pildă, momentele hamletiene proiectate pe un decor 
caricatural, nu ca un dezacord, ci ca o subliniere a poziţiei unui personaj, pentru 
a se sconta un efect satiric, caricatural. Contrastul a urmărit o concluzie ironică, 
satirică. Acestea sînt premise discutabile, însă ceea ce mi se pare pozitiv în acest 
spectacol este faptul că exista totuşi o poziţie a regizorului. Personajele sînt clar 
relieiate, iar ideile piesei, într-o mare măsură, ajung la ţintă. 

In ce priveşte A douàsprezecea noapte însă, sînt şi eu de parère că a fost un 
spectacol slab realizat. Dar interpretarea pe care a dat-o I. Pavlescu lui Feste este 
cu totul remarcabilă. Şi în Doi tineri din Verona mi s-a parut interesantă, demnă 
de a fi citatâ, interpretarea bufonilor şi chiar realizarea altor personaje (mai aies 
cea a Iuliei). Şi în alte spectacole exista .bune creaţii actoriceşti, chiar în Mirele 
furat, ceea ce este un fapt semnificativ. Sînt spectacole, evident, nerealizate ; în 
fiecare din ele exista însă prezenţe actoriceşti vrednice a fi evidenţiate. Este lim-
pede deci că se ridicâ în teatrul craiovean, ca o problemă-cheie, problema regiei. 
Alături, fireşte, şi decurgînd din problema iniţială : felul în care Teatrul National 
din Craiova înţelege sâ-şi orienteze activitatea, în care înţelege şi slujeşte spiritul 
contemporan prin repertoriu şi prin făurirea spectacolelor. 

ION PAVLESCU : 

In ceea ce priveşte problemele de regie ale teatrului nostru, se resimte cu 
tarie necesitatea existentei în mijlocul nostru a unui animator de teatru, a unui 
regizor care să aducă un suflu nou, a unui om care să genereze în mijlocul nostru 
o preocupare permanentâ de a gîndi şi nu numai de a débita un text. 

Problemele abordate în discuţie ne sînt deosebit de utile. Cu atît mai mult 
cu cît avem în mijlocul nostru — orice s-ar spune — şi regizori cu fantezie, in-
drăzneti în gîndife ; numai că, timizi în practică. Ei gîndesc textul acasă, dar pe 
scenă, în contact cu noi, actorii, se lasă uneori intimidaţi. E drept că unii dintre ac-
tori sînt refractari la indicaţiile regizoraie, iar alţii poate că s-au obişnuit să ob-
ţină totul de-a gâta, de la regizor, menajîndu-şi efortul propriu de gîndire. 
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GEORGETA TOMESCU : 

Drumul de la idee la spectacol — 
care s-a pus în discuţie aici — ar putea 
să canstituie pentru noi o problemă care 
ar mérita să fie dezbătută rnult mai în 
profunzime. Ca tînăr regizor, ştiu prea 
bine că nu se poate să se pornească la reali
zarea unui spectacol, fără a avea idei re-
gizorale foarte precise. Am pornit de la 
această premisă şi în realizarea ultimelor 
spectacole — A douăsprezecea noapte şi 
Mirele jurat. De aceea, n-am vrut să tra-
tez A douàsprezecea noapte ca pe o farsă 
în care se vorbeşte foarte mult despre 
dragoste, ci am căutat să fac o diferenţiere 
précisa în orientarea personajelor, şi prin 
aceasta în exprimarea diverselor idei din 
piesă, înfăţişînd dragostea simplă, seri-
oasă, adevărată, care pînă la urmă biruie. 
In tratarea bufonului, văzut nu ca un sim-
plu măscărici, am căutat să realizez un 
om care spune o searnă de adevăruri etern 
valabile, evidenţiind partea de filozofie pe 
care o exprima acest personaj. Au existât 
o série de gînduri, de ided, şi un punct de 
vedere asupra spectacolului. însă dacă ele 
nu s-au făcut remarcate, e ca şi cum n-ar 
fi existât. în fond, important este ceea ce 
se exprima pe scenă, nu ceea ce se gîndeşte 
teoretic. 

Socotesc, ca şi colegii mei, cà toate 
aceste schimburi de păreri ar trebui să fie 
repetate şi ar fi bine ca munca noastră 
să fie urmărită şi analizată în diverse étape 
viitoare. Ar fi foarte bine dacă ar exista 
schimburi de experienţă eu diferite teatre, 
de pildă eu Teatrul „Lucia Sturdza Bu-
landra". Acest teatru a venit la noi, noi am 
venit aici, dar... n-am reuşit să vedem 
spectacolele lor, şi nici ei spectacolele noa-
stre. Anul trecut, tot aşa, am făcut un 
schimb de experienţă eu Teatrul de Stat 
din Sibiu, dar noi n-am putut vedea nimic 
din ce-au jucat ei, şi ei n-au putut vedea 
ce-am jucat noi, pentru că reprezentaţiile 
au avut loc simultan. E un „schimb" farà 
eficienţă, pentru că ar trebui să-i vedem 
pe colegii noştri lucrînd, să discutăm eu 
ei, nu să facem schimburi de experienţă 
eu... sălile. 

Radu Nicolae (Sir Andrew Ague-
check) în „A douăsprezecea noap
te" de Shakespeare 
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Ion Pavlescu (Feste) şi Mann Nedeianu (Sir Toby Belch) in „A douaspre-
tecea noapte" de Shakespeare 

COLECTIVUL DE ACTORI 

In componenţa sa, Teatrul National din Craiova reuneşte actori de diverse 
generaţii, începînd cu decanul de vîrstă, artistul poporului Remus Comăneanu. 
continuînd cu artiştii emeriti Ovidiu Rocoş, Manu Nedeianu, Margot Boteanu-
Păcuraru, cu actorii Richard Rang, Hie Cernea, D. Aureliu, Paula Culitză, Vasile 
Constantinescu, Nicoleta Oancea, C. Sassu, Ion Pavlescu, Radu Nicolae, Vasile Al-
banezu, pînă la tineri absolvent ai Institutului de teatru, ca Ioana Măgură sau 
Nicolae Scarlat. 

Aid, la Teatrul National din Craiova (scenă ai cărei actori au lăsat în tre-
cut urme de neşters în istoria teatrului romînesc), şi-au făcut debutul, în ultimii 
ani, ucenicind pe scenă, tineri actori care azi sînt certe prezenţe ale teatrului romî
nesc : Silvia Popovici, Sanda Toma, Ch. Cozorici, Victor Rebengiuc, Amza Pellea, 
Matei Alexandru etc. 

Din păcate, in acest colectiv cu actori înzestraţi nu s-a reuşit să se închege 
o unitate stilistică, o comuniune de metode de creafie, cauze ce fin direct şi de celé 
semnalate înainte, de o conducere defectuoasà a teatrului şi de lipsa unei viziuni 
regizorale conseevente. 

Asupra acestor cauze s-a insistât cu precàdere. 

M1RCEA ALEXANDRESCU : 

Ce mai poţi observa din vizionarea spectacolelor, în special La capitolul 
artei actorului ? Exceptînd unele creaţii valoroase despre care s-a pomenit, am re-
ţinut în primul rînd neajunsuri în dicţiune, în ştiinţa frazării. întîlneşti uneori o 
incapacitate de a exprima textul aşa fel încît el să fie înţeles ; adesea te suparà 
manierismul rostirii, care te face sa te preocupi mai puţin de sensurile sale. 
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Unul din capitolele asupra cărora va trebui să se in
siste foarte mult în viitoarea activitate, cred eu, este forma-
rea actorului nou, a actorului modem, care joacă inteligent 
şi rosteste textul în aşa fel încît el sa transmita ideile auto-
rului. 

ANA MARIA NARTI : 

Vorbim de pregătirea actorilor. S-a pomenit despre 
dicţiune, despre mişcarea scenică. Nu-i vorba numai de dic-
ţiune, deşi e adevărat că de foarte miilte ori în spectacole, 
replici, pasaje intregi sînt neinteligibile. Aceasta nu se în-
tîmplă numai la teatrul din Craiova. Se întîmplă şi în 
unele teatre bucureştene şi, destul de des, în unele teatre 
din regiuni. Noi nu mai folosim azi termenul de „teatre 
de provincie", dar exista unele teatre care, datorită lipsei 
de atenţie faţă de pregătirea actorilor, mai amintesc de 
vechile teatre de acest fel ; aceasta şi în Bucureşti şi în re
giuni. Am văzut uneori în provincie tineri actori pe care-i 
cunoşteam şi din timpul facultăţii, tineri talentati, pe care 
i-am urmărit în cîteva spectacole şi mi-am dat seama că 
aceşti oameni sînt gâta să se descalifice artistic. Nu mai sînt 
atenţi la felul cum vorbesc pe scenă — ei au căpătat, e 
drept, o anumită experienţă —, iar micile neglijenţe. care 
au repercusiuni mari în arta vorbirii şi în mişcare, duc la 
o descalificare a actorului : acesta, în afară că e ininteligi-
bil, se mişcă ades haotic, dezordonat. Aceasta nu este o de-
ficienţă care să nu poată fi evitată... E drept că la unele 
teatre exista planuri de producţie mai încărcate, greutăţi 
mai mari in munca regiei (mai aies la teatrele din regiuni, 
care trebuie să acopere o arie de spectacole foarte mare). 
Am văzut însă la Teatrul National din Iaşi, eu condiţii ma-

teriale probabil asemănătoare eu celé de la Craiova, un colectiv în care ţinuta pro-
fesională a actorilor m-a impresionat deosebit. Şi acolo am întîlnit tineri absolvenţi 
de facultate, şi printre ei erau unii care nu plecaseră din Institut eu celé mai mari 
calificative, şi care, în mod evident, în teatrul din Iaşi crescuseră profesional. Au 
învăţat să vorbească foarte frumos, au învăţat să se mişte eu demnitate, eu măsură, 
fără o agitaţie inutilă, şi întilnirea eu ei, chiar dacà nu întotdeauna este întîlnirea 
eu o creaţie originală, viguroasă, este întotdeauna plăcută, fiind vorba de interpreţi 
care se prezintă acum pe scenă eu o ţinută artistică. 

In teatrul craiovean exista mulţi actori talentati. Dar e limpede câ un talent 
neglijat decade. De aceea, principalul efort trebuie să fie acela de a cultiva talen-
tele care exista, desăvîrşindu-le, de a le da o ţinută profesionalâ impecabilă, de a 
le da posibilitatea să se desfâşoare armonios, sprijinindu-se între ele reciproc. Eu 
n-am mai văzut teatrul din Craiova de acum cîţiva ani, cînd o echipă foarte bună 
din Institut plecase acolo, realizînd cîteva spectacole remarcabile. E regretabil câ 
atîtia actori talentati care au fost la Craiova au plecat. Ar trebui ca teatrul să-şi 
păstreze oamenii săi cei mai buni. Revin la exemplul Teatrului National din Iaşi, 
unde sînt tineri talentati şi care rămîn acolo, şi care nu vor să piece, deoarece au 
intrat într-un colectiv în care se lucreazà bine. Mă întreb, de asemenea, dacă nu 
exista cumva în teatrul craiovean — aceasta este numai o ipotezâ — o anumită re-
zistentă fată de nou, o anumită — sa spunem — automulţumire faţă de ceea ce 
s-a realizat pînă acuma. Or, fără efortul de autodepăşire, foarte sustinut şi foarte 
persévèrent de aci înainte, teatrul nu va reusi să devină acea instituţie care tre
buie să fie Teatrul National din Craiova. 

ANCA LEDUNCA: 

Şi noua, actorilor, ni se pare deasebit de importante problema stilului de 
joc, a ceea ce numim teatru modem sau teatru vechi. In teatrul din Craiova, exista 
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două concepţii, două mentalităţi în privinţa realizării practice a unui roi. Sînt ac-
tori care sînt de parère că cea mai bună realizare se obţine căutînd mijloace de ex-
presie cît mai simple şi mai aproape de spectatori, pentru redarea clară a ideilor 
unui text. Exista însâ şi o alla parère, care susţine că, atîta timp cît rolul nu se 
^îngroaşe", el nu va „trece rampa". în privinţa aceasta se iscă de foarte multe ori 
discuţii, şi din păcate nu ajungem încă la o concluzie. Poate că şi de asta, stilul 
spectacolelor noastre nu este unitar. Au venit printre noi o série de actori — ti-
neri absolvenţi — din Institut, au venit eu o şcoalâ de teatru — noi spunem mai 
noua — şi au încercat de multe ori să atragă atenţia că stilul de joc îngroşat 
e désuet. Li s-a replicat că ei conrundă stilul modem eu simplismul. E o problemă 
care ar trebui dezbătută mai mult, în cadrul unor reuniuni care să aibă în vedere 
îndeosebi aceste problème de artă. Poate şi confuziile acestea duc la scăderea ca-
lităţii spectacolelor noastre. 

PETRE DRAGU: 

Ni se pare interesant de văzut cum de s-a ajuns la aceste lipsuri semnalate, 
ce cauze au favorizat o asemenea situaţie. Ar fi foarte folositor ca ele să fie scoase 
la lumină, pentru câ, în felul acesta, s-ar ajuta munca noastră. şi s-ar ajuta poate 
şi altor instituţii dramatice. E cunoscută fluctuaţia existentă în ultimii 15 ani 
in cadrele actoriceşti ale teatrului craiovean. De doua ori, în acest răstimp, am 
asistat la un exod masiv de actori, care constituiau, la un moment dat, baza insti-
tuţiei noastre, chezăşia unităţii colectivului pe planul modalităţilor artistice şi pe 
acela al repertoriului. Lipsit de actorii săi de bazâ, teatrul a fost obligat să-şi 
„acopere" rolurile într-un timp record, sa se achite de sarcinile imediate şi să-şi 
completeze colectivul, căutînd să râspundă în primul rînd necesităţii de a juca 
şapte premiere pe an, de a realiza multe deplasări, şi după aceea să se gîndească 
la stilul în care face aceastâ muncă şi la rezultatele care vor fi obţinute. Mie mi 
se pare cà plecările masive de actori au stat la rădăcina situaţiei artistice existente. 

Ovidio Rocoţ (Sbierea) fi Richard Rang (Hatmanul) în „Răzvan ţi Vidra" 
de B. P. Haşdeu 
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RADU NICOLAE: 

Pe bună dreptate s-a spus că în drumul de la idee la imaginea artistică sce-
nică se află partea esenţială a muncii noastre. Regretăm că această problemă esen-
ţială n-am discutat-o mai pe larg în teatru, şi cît mai la obiect ; ea este încă 
foarte utilă şi foarte necesară, atît profesiei, cît şi ideilor noastre despre arta acto-
ricească. 

Personal, îmi rămîne ca o năzuinţă — pe care trebuie s-o avem eu toţii — 
înlăturarea deosebirii artistice dintre teatrele din Bucureşti şi celé din provincie, 
prin efortul nostru colectiv. Sperăm, aşteptăm de mult acele „stagiuni" în care 
teatrele din regiuni să treacă prin Bucureşti măcar o săptămînă în fiecare an şi 
să-şi prezinte spectacolele... Ce bun prilej de verificări şi învăţăminte artistice ar 
fi aceasta ! 

NICOLAE MUNTEANU : 

Cred că observaţiile critice care s-au făcut sînt justificate. Ele au pornit de 
la ideea : ce trebuie să fie Teatrul National în momentul de faţă şi mai aies în viitor. 
Desigur, exista mai multe cauze care au făcut ca teatrul din Craiova să nu aibă 
o Unie ascendentă continua, să aibă şi perioade de creştere, dar şi perioade de re-
gres, sau de stagnare. Recunoastem că această situaţie se datoreşte şi unor motive 
obiective, dar exista şi o anumită stare de lucruri la teatrul din Craiova care a 
contribuit la aceasta. O anume automulţumire, o atmosferă nu foarte favorabilâ 
muncii de creaţie şi-au spus cuvîntul. Cred, de aceea, că noua conducere a teatru-
lui şi tot colectivul din Craiova trebuie să-şi pună foarte serios problema de a rea-
liza o atmosferă efectiv creatoare, pentru a putea înfăptui sarcinile teatrului. Tova-
răşul Dragu arâta că nu a existât timpul suficient de muncă pentru a realiza spec-
tacole de o înaltă ţinută artistică. E adevărat, aceasta este o situaţie întîlnită free-
vent, şi mai multe teatre se plîng că n-au timp suficient pentru muncă. Dar eu o 
mai bună disciplina şi organizare, în celé zece luni de muncă din an, exista timpul 
potrivit pentru a se realiza spectacole valoroase. 

Teatrul National din Craiova trebuie într-adevăr să facă, în momentul de 
faţă, un hotărît pas înainte. Consiliul teatrelor s-a preocupat de găsirea unor posi-
bilităţi pentru ca teatrul din Craiova să iasă din impasul în care se află în ultimul 
timp, şi însuşi faptul că s-a numit acolo un director care este şi regizor e o indi-
caţie în această privinţă. 

Cel mai important este însă formarea unui asemenea climat de creaţie în-
cît oamenii să fie atrasi spre Teatrul National din Craiova, iar cei care sînt acolo 
să nu aibă dorinta de a-1 părăsi, ci să-i asigure o unitate de conceptii şi de păreri 
artistice. 

CALIN FLORIAN : 

Pentru mine — ca nou director al teatrului — e nespus de utilă această con-
fruntare eu părerile unor oameni de specialitate. Multe dintre celé care s-au spus 
aici mi-au confirmât că intentiile pe care le am, de a căuta să se învioreze, să se 
dezvolte mai mult profesionalismul în teatrul nostru, sînt juste. 

în discuţiile pe care le-am avut eu aproape tot colectivul, m-am convins că 
exista dorinta, la fiecare dintre componentii săi, de a fi mai exigent decît pînă 
acum fată de producţia artistică a teatrului. Intenţionez ca, studiind situaţia artis-
tică a teatrului, împreună eu colectivul, să găsim celé mai bune căi de perfectio-
nare a mijloaeelor noastre, a arsenalului profesional. Cred că problema princi
pale, din punct de vedere al ridicării măiestriei profesionale, este aceea de a ne 
plasa, eu repertoriul, eu gîndul şi eu toată activitatea noastră zilnică, cît mai mult 
în contemporaneitate. 

S-a vorbit, şi la sediul teatrului într-o şedinţă, şi aici, despre unele problème 
privind teatrul contemporan, rosturile, stilul său etc. Multi tovarăşi au subliniat 
câ în teatrul modem e vorba în primul rînd de o simplitate extremă. Aceasta este 
unul din multele puncte pe care le vom discuta... 

46 www.cimec.ro



Nicolae Scarlat (Andrei Blaja) şi Nicoleta Oancea (Anica Bucur) în „Mirele 
furaf de Şt. Haralamb şi Stela Neagu 

Simplitatea scenică trebuie să fie un rezultat, o încununare a unui mod de a 
transmite foarte direct, foarte contemporan, pornind de la ideea de bază la mij-
loacele de expresie ; această simplitate trebuie obţinută în mod foarte complicat 
şi foarte complex. Dacă pornim de la ea şi ne urcăm pe scenă numai eu gîndul de 
a vorbi simplu, de a gîndi simplu ş.a.m.d., înseamnă că am început eu sfîrşitul şi 
e normal că rezultatul nu va fi fericit. 

în legătură eu dorinţele întregului colectiv, privind contactul eu viaţa tea-
trală dinafara Craiovei, sînt experienţe pe care trebuie să ne străduim să le rea-
lizăm. 

Astfel, eu consider că e absolut necesar ca actorul să se afle, de cît mai multe 
ori, nu numai în situaţia de interpret, ci şi în aceea de spectator. Muncind, lucrînd 
direct, personal, captivât şi capturât în scenă de ceea ce face, el nu are posibilita-
tea să se autoverifice. Unui regizor îi este foarte util să urmărească spectacolele, 
să urmărească reacţia publicului ş.a.m.d. Nu cred că este mai puţin folositor pen-
tru un actor să se vérifiée privind procesul de creaţie sau rezultatul procesului de 
creatie al altora. Este folositor pentru noi să analizăm bine cauzele stagnării cali-
tative, aşa cum a fost caracterizată aici, a activităţii colectivului. 

Sigur că mai sînt şi alte cauze pe care le-am putut constata. Afară de defi-
cienţele interne, afară de lipsa unui anumit nivel necesar de efervescenţă crea-
toare în colectiv, sînt şi alte pricini care uneori fac greutăţi muncii noastre. Se pare 
că a existât, de-a lungul anilor, nu ştiu al cîtor ani precis, dacă nu un dezinteres, 
dar o oarecare neglijenţă din partea organelor locale, faţă de teatrul care le este 
direct subordonat. Cineva a spus aici că dăm impresia — poate e puţin exagérât, 
dar ideea este în orice caz preţioasă — unui teatru proaspăt înfiinţat. Eu aş aplica 
acest lucru şi la condiţiile materiale în care lucrează acest teatru. Teatrul se pre-
zintă eu o dotare materială slabă. Sperăm însă că autorităţile locale ne vor da tot 
ajutorul pentru ca Teatrul National să aibă o dotai'e demnă de sarcinile sale. 

In colectivul nostru exista dorinţa de perfecţionare profesională, de desăvîr-
şire. Noi vă rugăm să urmăriţi mai départe, eu atenţie. munca noastră. 
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TRAIAN ŞELMARU : 

Vreau să subliniez în special două idei : prima e cea a atmosferei de creaţie, 
despre care s-a vorbit mult, şi a doua — ideea de a gîndi profund teatrul. Mie mi 
se pare cà acestea sînt principalele lucruri care pot, dacă sînt privite eu seriozitate, 
să ridice nivelul calitativ al activităţii viitoare a Teatrului National din Craiova. 
Tot ceea ce este valoros ca forte de creaţie în teatru va putea ieşi la lumină, aşa 
cum s-a întîmplat in spectacolul Arturo Ui, pe care 1-am văzut acum un an la Cra
iova. M-am întrebat, cum s-a putut totuşi realiza acest spectacol dificil ca mon-
tare, în condiţii care nu erau mai bune decît pentru altele. Erau acolo o série în-
treagă de momente temeinic gîndite, pe care colectivul craiovean le realizase în-
tr-un spirit nou, contemporan. Spectacolul avea si multe slăbiciuni. Dar exista o 
căutare, un efort de gîndire şi de interpretare într-un spirit contemporan, aşa cum 
s-a cerut aici tuturor spectacolelor. 

In această privinţă, trebuie făcut un efort creator mai amplu, căci în aceastà 
directie se dezvoltă în general mişcarea noastră teatralà. S-au realizat, în multe 
teatre din regiuni. spectacole foarte interesante : dacâ n-am socoti decît acelea 
premiate la Concursul tinerilor actori, şi încă ar fi îndestulătoare pentru a o do-
vedi. Erau spectacole ale unor ansambluri care nu au, toate, un colectiv actori-
cesc de valoarea celui pe care-1 are Craiova. Dar se simte în ele un efort de gîn
dire creatoare. Acolo unde s-a făcut efortul de a se găsi un program artistic, de a 
analiza complex repertoriul şi mesajul pe care teatrul îl are de comunicat specta-
torilor, acolo unde s-a făcut o muncă profesională sustinutà, izgonind de pe scenă 
şabloanele, retorismul, tot ceea ce este désuet, acolo s-au obtinut rezultate. 

In spectacolele prezentate la Bucureşti de leatrul din Craiova exista inega-
lităţi flagrante. In spectacolul Năpasta, de pildă, s-a încercat o contemporaneizare 
formalâ. Se pot aprecia în spectacol unele idei interesante aie tovarăşului Dragu, 
dar se pierde toemai umanismul adîne al textului în favoarea unui naturalism 
désuet. 

în Răzvan şi Vidra, care este o dramă romantic-populară, toemai ceea ce este 
mai popular, toemai prezenta maselor, care ar fi trebuit să sublinieze caracterul 
profund social şi patriotic, în acelaşi timp, al piesei, toemai lucrul ăsta mi se pare că 
nu s-a realizat artistic sau că s-a lucrat foarte putin pe linia acestei idei. De aceea, 
cred că au dreptate vorbitorii care au spus că principalul este de a gîndi teatrul, 
de a gîndi spectacolul. 

Am asistat la spectacolele teatrului lui Planchon. In George Dandin, el a 
demonstrat toemai această gîndire regizorală exercitată asupra unui text clasic, 
fără nici un fel de artificii, neţintind originalitatea eu orice preţ, ci oferind o apro-
fundare. de mare cultură, a piesei. Atunci cînd se abordează un text clasic, e ab
solut necesară o foarte serioasă studiere — situarea în epocă, în condiţiile din 
care să reiasă tabloul social-uman despre care este vorba. în spectacolele craio-
vene însă, în scenografie, în regie, la textele shakespeareene şi la Răzvan şi Vidra, 
exista foarte multă „libertate", ceea ce nu este totuna eu originalitatea şi eu folo-
sirea de mijloace inovatoare. Mijloacele inovatoare trebuie să izvorască, toate, 
dintr-un studiu adîne, pentru a nu oferi o imagine falsificată a textului, de dra-
gul decorurilor sau al unor efecte de lumină ş.a.m.d. Costum, decor, mişcare 
scenică etc. — toate acestea sînt elemente de cultură, mai ales într-un teatru natio
nal care se adresează unui public nou. Publicul acesta va cunoaşte marile opère 
aie dramaturgiei clasice universale şi romîneşti aşa cum i se prezintă pe scenă. 
De aceea, trebuie să ne gîndim bine eu ce imagine de cultură pleacă spectatorul 
de la teatru. Aceasta se cere unui teatru national, mai mult decît altor teatre. De 
aceea, mi se pare deosebit de importante ideea atmosferei de creaţie, a culturii 
scenice, a culturii spectacolelor şi a gîndirii. 

Este bine că a fost numit în fruntea teatrului un regizor. Să sperăm că va fi 
un regizor pedagog. Niciodată mai mult ca astăzi nu a fost nevoie în mişcarea 
noastră teatralà de un asemenea ferment animator, deoarece caracterul de ansamblu 
al spectacolului poate fi mult mai bine obţinut de un regizor pedagog. Cu o condiţie: 
ca el să pretindâ ansamblului antrenament, studiu permanent, care să confère o 
cultură profesională actorilor, pentru a lichida improvizaţia, diletantismul. Cred că 
acum exista condiţii favorabile pentru aceasta. Ţinînd seamă şi de posibilitătile pe care 
i le cunoaştem, cred că teatrul din Craiova are perspectivele unei grabnice 
creşteri. 
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